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گروه سیاســی -  خاطره میرزا: علــی رغم ادعای 
دولتمردان مبنی بر بهبود وضعیت اینترنت، متاسفانه سرعت 
اینترنت در ایران وضعیت مناســبی ندارد و اختلال های آن 
کاربران را آزار می دهد. ضمن اینکه قیمت خدمات به شدت 
بالا رفته اســت و  بسیاری این دو موضوع را ناشی از اجرای 
طرح محدودسازی فضای مجازی می دانند که با نام عجیب 
»صیانت« معروف شده است. البته این طرح علی رغم تلاش 
بســیار نمایندگان جناحی خاص، حتی دور از چشم مردم 
هم امکان تصویــب در مجلس را پیدا نکــرد اما به تازگی 
مصوبه ای در شورای عالی فضای مجازی به ریاست ابراهیم 
رئیسی تصویب شده است که همان طرح صیانت است که 
از مجرایی جز مجلس تصویب شــده است!  در این مصوبه 
که با عنوان »شــرح وظایف، اختیــارات و ترکیب اعضای 
کمیسیون عالی تنظیم مقررات فضای مجازی کشور« توسط 
شــورای عالی فضای مجازی به تصویب رسید و برای اجرا 
ابلاغ شــد، بندی وجود دارد که الزامات مدیریتی ترافیک 
داخلــی و خارجی فضای مجازی کشــور را قابل تصویب از 
سوی کمیسیون عالی تنظیم مقررات فضای مجازی کشور 
می داند و همین موضوع می توانــد همه کاری که قرار بود 
طرح صیانت در محدود ســازی فضای مجازی انجام دهد، 
تامیــن کند! بندی که عملا امــکان و اختیار قانونی اعمال 
سیاست خط مشی ترافیک و کاهش پهنای باند پلتفرم های 
مختلف را به این کمیسیون داده و دست اعضا را در محدود 
کردن دسترسی به شبکه های اجتماعی و پلتفرم هایی مثل 
اینستاگرام و واتســاپ باز می گذارد. این در حالی است که 
بسیاری این اعتراض را به این مصوبه وارد کرده اند که قانون 
گذاری در این خصوص در حیطه اختیارات مجلس است و 
هر گونه قانون گذاری خارج از این روند، غیر قانونی اســت 
اما گویا بعد از نزدیک به دو ســال تلاش برای تصویب این 
موضوع در مجلس، گویا طرفدار محدود ســازی اینترنت به 
این نتیجه رســیده اند که از مجرایی بجز مجلس این کار را 
به سرانجام برسانند.  واقعیت این است که  »محدود سازی 
فضــای مجازی« یا آنچه طیفی از اصولگرایان مجلس آن را 
»صیانت از فضای مجازی« می خواند یکی از برنامه هایی بود 
که در سال 1400 به شدت از طرف این افراد دنبال می شد 
و برای تصویب آن برنامه های مختلف ریخته شــد؛ از »رای 
گیری برای تصویب این طرح دور از چشم مردم« تا »توهین 

به مخالفان این طرح«. آگاهی رسانی عمومی و شفاف سازی 
ناشی از فراگیری و ناتوانی در سانسور سلیقه ای و سیاسی 
در فضای مجازی و شبکه های اجتماعی برای گروه هایی که 
ســالها حیات و قدرت خویش را در انحصار اطلاع رسانی و 
کنترل و سانسور سلیقه ای اخبار می دیدند، واقعا آزاردهنده 
است و برای ادامه حیات سیاسی آنها، محدود سازی اینترنت 
الزامی اســت. اما گســترش فضای مجازی تنها منحصر به 
انتشــار اخبار و گزارش های سیاسی نیست. نزدیک به یک 
دهه است که بسیاری از کســب و کارها به فضای مجازی 
و شــبکه های اجتماعی منتقل شده است و به همین خاطر 
محدود سازی فضای مجازی تنها به کنترل اخبار و اطلاعات 
منحصر نمی شــود، بلکه ضربه ای سنگین و همه جانبه به 

فعالان اقتصادی و بسیاری از کسب و کارهاست. 
با ایــن حال، آنقدر این محدود ســازی برای این طیف 
سیاســی مهم اســت که ماه ها تلاش کردند تا به هر روش 
ممکن این طرح به ثمر بنشیند. داستان این طرح یکبار در 
تیرماه 1400 تا طرح در صحن علنی مجلس پیش رفت اما 
بــا توجه به بازتاب های منفی آن در جامعه و افکار عمومی، 
قالیبــاف آن را از دســتور کار مجلس خــارج کرد. چندی 

بعد مشــخص شــد که این کار برای دور کردن موضوع از 
اذهان عمومی. به این ترتیب ششــم مرداد این طرح با رای 
نمایندگان مشــمول ماده 85 قانون اساسی شد تا راه برای 

بررسی و تصویب آن در خارج از صحن علنی باز شود.
پس از آن به خاطــر بازتاب های منفی این تصمیم های 
مجلس، چند ماهی خبری از این طرح نشــد تا اینکه ســه 
شــنبه سوم اســفندماه و در حالی که همه هوش و حواس 
مجلس مشــغول تصویب لایحه بودجه است، یکباره اعلام 
شــد که در فاصله بین جلســه علنی صبح و عصر، اعضای 
کمیسیون طرح حمایت از حقوق کاربران در فضای مجازی 
در جلسه ای  با 18 رای موافق کلیات این طرح را به تصویب 
رســاندند! علی رغم برنامه ریزی قبلی برای تصویب بدون 
دردســر این طرح و عجله برای تصویب آن، مخالفت جلال 
رشیدی کوچی نماینده مرودشــت باعث افشای چگونگی 
تصویب این طرح در جلسه ای محدود و با عجله شد و نهایتا 

این مصوبه از سوی هیات رئیسه مجلس باطل اعلام شد. 
حالا در حالی این طرح در قالبی دیگر در شــورای عالی 
فضای مجازی تصویب شده که بعضی نمایندگان از آن بی 
خبر هستند. به نظر می رســد تصویب این موضوع در این 

شورا تعمدا در زمانی صورت گرفته که مجلس تعطیل است 
تا از اعتراض بعضی نمایندگان پیشــگیری شود.   احسان 
ارکانی، نماینده مجلس در مصاحبه ای با اعلام اینکه اطلاعی 
از این مصوبه و جزئیات آن ندارم ، گفت: طرح صیانت نه تنها 
به مرحله اجرا نرسید بلکه تصویب هم نشد. در حال حاضر 
این طرح برای مطالعه و بررســی بیشتر به مرکز پژوهش ها 

ارجاع شده است در واقع طرح در مرحله بررسی قرار دارد.
این عضو کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات در انتقاد 
از کاهش ســرعت اینترنت گفت: اوضاع اینترنت در کشور 
خراب است و شاهد کاهش سرعت اینترنت هستیم حتی در 
برخی روستاها اصلا اینترنت وجود ندارد وزیر ارتباطات باید 
اعلام کند علت این موضوع مرتبط با تصمیمات شورای عالی 
فضای مجازیست یا از مشکلات شبکه نشات می گیرد که اگر 

اینطور باشد باید برطرف شود.
ارکانی ادامه داد: وزیر ارتباطات کاهش سرعت اینترنت 
را تکذیــب می کند حــال باید منتظر باشــیم اگر موضوع 
جدیدی باشــد نمایندگان پس از بازگشت تصمیم جمعی 
در این خصــوص بگیرند. چندماه قبل نیــز نوری قزلجه، 
نماینده بســتان آباد در مجلس با انتقاد از کاهش سرعت و 
افزایش تعرفه اینترنت، در توییتر نوشت که  کاهش سرعت 
اینترنت و افزایش تعرفه آن از راهکار های طرح صیانت برای 

محدودسازی و مسدودسازی بوده است.
چنــد روز قبل هم عبدالناصر همتی رئیس کل اســبق 
بانک مرکزی در صفحه شخصی اش نوشت: در مناظره های 
انتخاباتی از پیش بینی هایم بود که ریاست جمهوری رقبایم به 
طبقاتی سازی اینترنت و محدودسازی حداکثری می انجامد. 
متاسفم که این موضوع به شکل تدریجی خصوصا با مصوبه 
اخیر شورای عالی فضای مجازی در حال تحقق عملی است.

 وی با اســتفاده از هشــتک صیانت نکنیــد اعلام کرد: 
معیشت میلیون ها ایرانی وابسته به اقتصاد دیجیتال است.

همچنین علی مطهری ، نایــب رئیس مجلس دهم در 
توئیتی نوشت :مصوبه اخیر شورای عالی فضای مجازی درباره 
وظایف و اختیارات و ترکیب کمیسیون عالی تنظیم مقررات 
فضای مجازی کشــور که در واقع همان طرح صیانت است 
و در مجلس به جایی نرسید، یک قانونگذاری است و طبعا 
نباید معتبر باشد. مجلس باید از حق خود و حق مردم دفاع 

کند.

آیا مجلس حداقلی می تواند از حق مردم دفاع کند؟

تصویب و اجرای طرح صیانت، در روزهای تعطیلی مجلس  

ســفارت جمهوری اســلامی ایران درعراق در بیانیه ای 
خطاب به زائران ایرانی اربعین حسینی تاکید کرد: بلافاصله 
بعد از زیارت و قبل از پایان مراســم اربعین حســینی، به 
مرزهای کشــور بازگردند تا احتمالا بــه دلیل فقدان مکان 

استراحت و خواب، سرگردان و معذب نشوند.
به گزارش ایســنا در بیانیه 1۲ بندی ســفارت ایران در 

عراق آمده است :
سفارت جمهوری اســلامی ایران در عراق با عرض خیر 
مقدم و آرزوی قبولی زیارت زائران گرامی و عاشقان حضرت 
ابا عبدالله الحسین)ع( و آرزوی سلامتی و سفری امن برای 
تمامی هم وطنان عزیز و قدردانی از میزبانی ســخاوتمندانه 
مردم بزرگــوار عراق، از آنجایی که موج عزیمت عاشــقان 
حســینی به عتبات عالیات برای حضــور در کنگره عظیم 
اربعین؛ موجب ازدحام شدید در مرزها، مسیرها و شهرهای 
زیارتی گردیده؛ توجه زائــران گرامی را به نکات ذیل جلب 

می نماید:
1( از تمامی زائران عزیز درخواســت می شــود با دقت 
به اطلاعیه ها و توضیحات مســتمر ستاد مرکزی اربعین و 
ســخنگوی محترم این ستاد در مورد ســفر به عراق توجه 

نمایند.
۲( به زائران محترمی که در عراق هستند، توصیه می شود 
در برنامه بازگشت  خویش تسریع بعمل آورده و زمان اقامت 
در کربــلا را کوتاه نمایند و حتــی المقدور بیش از یک روز 

اقامت نداشته باشند.
۳( با در نظر داشــت پیش بینی ازدحام هر چه بیشــتر 
جمعیت زائران در روزهای منتهی به اربعین حســینی )ع( 
در روزهای ۲5 و ۲۶ شــهریور ماه )1۹ و ۲0 صفر(؛ زائران 
از هم اکنون تمهیدات لازم را برای بازگشــت سریع و آسان 
به مرزهای کشــورمان برای بازگشت به میهن عزیز در نظر 

بگیرند.
4( با توجه به ترافیک ســنگین در مسیرهای منتهی به 
فرودگاه های عراق به ویژه در نجف اشرف، آن دسته از زائران 
محترمی که قصد بازگشت با هواپیما را دارند ساعت حرکت 
خویش را به گونــه ای تنظیم نمایند تا راس زمان مقرر در 
فرودگاه حضور یابند و با مشــکل تاخیر و احتمالا از دست 

دادن پرواز مواجه نشــوند) حداقل 5 ساعت قبل از پرواز به 
فرودگاه مراجعه فرمایند(.

 5( زائران محترمی که به هر نحوی، اوراق هویتی خویش 
)گذرنامه یا برگه تردد( را مفقود می نمایند؛ ضروری است به 
یکی از نزدیک ترین نمایندگی های ایران واقع در شهرهای 
بغداد، نجف اشرف، کربلای معلی یا بصره مراجعه کنند تا با 
صدور فوری برگه عبور، از خدمات کنسولی این نمایندگی ها 

برخوردار شوند.
۶( سرکنسولگری ایران در کربلای معلی به صورت شبانه 
روزی و ۲4 ســاعته و هفت روز هفته برای رسیدگی و رفع 
مشــکلات کنســولی در خدمت زائران عزیز است. توصیه 
می شود برای سهولت و جلوگیری از هر گونه ازدحام و احیانا 
گرمازدگی در ســاعات شــب به نمایندگی مذکور مراجعه 

نمایند.
۷( با توجه به گرمای شــدید هوا در عراق؛ زائران محترم 
ســاعات حرکت و تردد خویش را ترجیحا در شب و ساعات 

خنک تر روز تنظیم کنند.
8( زائران محترم عنایت داشــته باشند، با اتمام مراسم 
اربعین حســینی، تمامی موکب داران، اقدام به جمع آوری 
موکب هــا نموده و دیگر منازل شــخصی بــرای پذیرایی و 
اســتقبال از زائران فراهم نیست. از این رو استدعا می نماید 
بلافاصله بعد از زیارت و قبل از پایان مراسم اربعین حسینی، 
به مرزهای کشور بازگردند تا  احتمالا به دلیل فقدان مکان 
استراحت و خواب، ســرگردان و معذب نشوند. آن دسته از 
زائرانی که مایل اند تا بعد از پایان زیارت، چند روز بیشتر نیز 
در عراق اقامت نمایند؛ ضروری است پیش بینی های لازم را 
برای تقبل هزینه های شخصی اقامت، تغذیه و حمل و نقل 
داشته باشند. برخی زائران مایلند تا ۲8 صفر، سالروز رحلت 
پیامبر گرامی اســلام )ص( و شهادت امام جعفر صادق)ع( 
که زیارت حضرت امیر مومنان متعارف است در عراق باقی 
بمانند که ضروری اســت نســبت به پیش بینی پرداخت 
شخصی هزینه های مکان اقامت و دیگر مخارج روزانه اهتمام 

لازم را داشته باشند.
 ۹( زائران بعد از پایان مراســم اربعین، از هر گونه اصرار 
بر مانــدن در منازل مردم عراق جــدا اجتناب نمایند و در 

صورت تمایل به تمدید اقامت خویش در عراق، می بایســت 
حتما هزینه های اســکان در هتل و مسافرخانه ها را شخصا 

تقبل کنند.  
10( مــردم مهمان نواز عراق با پذیرایی و میهمان نوازی 
گرم خویــش از زائران اباعبدالله الحســین)ع(، در برگزاری 
باشــکوه آیین عبادی اربعین حســینی نقــش مهمی ایفا 
می نمایند. از حسن پذیرایی و میهمان نوازی دولت و آحاد 
ملت عراق، مسئولان و نیروهای حافظ نظم و امنیت، عشایر 
و موکب داران و خدام مخلص امام حســین)ع( و عتبه های 
مقدس که در برپایی باشــکوه، روان و امن زیارت میلیونی 
اربعین حســینی مشارکت و مساعدت دارند؛ کمال تشکر و 

قدردانی را می نمائیم.
11( بر خویش فرض می دانیم در ســال جاری از تمامی 
مسئولین محترم اقلیم کردســتان عراق که بیش از سطح 
انتظــارات، تمامی امکانــات لازم را فراهم نمــوده و کمال 

همکاری را داشتند؛ صمیمانه قدردانی نمائیم.
1۲( کمک و همیــاری زائران با موکب داران و صاحبان 
منــازل، موجب تشــویق و دلگرمی مضاعف ایشــان برای 
استمرار هر چه با شکوه تر زیارت اربعین حسینی و تقویت 
پیوند های اخوت و انسجام میان ملت های دو کشور همسایه 

و برادر خواهد بود.«
وضعیت مرزها مطلوب است

رئیس ستاد مرکزی اربعین گفت: وضعیت مرزها مطلوب 
و بسیار خوب است و ورود و خروج با سهولت انجام می شود 

و توازنی بین خروج و ورود زائران ایجاد شده است.
به گزارش ایســنا، سید مجید میراحمدی درباره آخرین 
شرایط مرزهای کشور اظهار کرد: برای اولین بار توازنی بین 
خروج و ورود زائران ایجاد شــده اســت. تاکنون ۲ میلیون 
و۶00 هزار زایر از کشــور خــارج و حدود۶50 هزار نفر هم 

وارد شده اند.
وی ادامه داد: در حال حاضر افزایش قابل توجه بازگشت 
زایران را داریم که برای پیک بازگشت فوق العاده مهم است. 
همواره در این سالها یکی از نگرانی ها درباره بازگشت زائران 
بود زیرا با کمبود وســایل حمل و نقل مواجه می شدیم ولی 
با برنامه ریزی های انجام شده و همکاری زائران، این نگرانی 

کاهش یافته اســت.میراحمدی با بیان اینکه الان وضعیت 
مرزها مطلوب و بسیار خوب است و ورود و خروج با سهولت 
انجام می شــود، تصریح کرد: پذیرش این تعداد زائر در توان 
عــراق نبود  اما با مدیریت جهادی و شــبانه روزی از وقوع 
کوچکترین حادثه جلوگیری شدکه موفقیت بزرگی بود. الان 

هم در حال مدیریت پیک بعدی هستیم.
وی در پایان گفت: ما مانع خروج هیچ زائری نشدیم. هر 

زائری که در جاده ها یا پایانه های مرزی بود را عبور دادیم.
شرایط بسیار مطلوبی برای اعزام زائران در مرز تمرچین 

حاکم است
وزیر کشور گفت: مرز تمرچین برای اعزام زائران اباعبدالله 

الحسین )ع( به کربلای معلی آماده فعال است.
احمد وحیدی در بازدید از مرز تمرچین و فعالیت موکبها 
در جمع خبرنگاران با قدردانی از زیرساخت های ایجاد شده 
در منطقه مرزی تمرچیــن آذربایجان غربی افزود: این مرز 
ظرفیت اعزام روزانه چندده هزار نفر از زائران اربعین حسینی 

به کربلای معلی را دارد.
وی با بیان اینکه شرایط بسیار مطلوبی برای اعزام زائران 
در مرز تمرچین حاکم اســت، افرود: شــرایط آب و هوایی 
معتدل و زیرســاخت های ایجاد شده در این منطقه، سبب 
شده تا مرز تمرچین به گذرگاهی مناسب برای اعزام زائران 

شمال غرب کشور تبدیل شود.
وزیر کشــور با اشاره به زیرســاخت های ایجاد شده در 
منطقه طی سه ماه گذشته، گفت:  استاندار آذربایجان غربی 
و تیم همراه وی برای ایجاد زیرساخت های لازم اعزام زائرام 
تلاش های شــبانه روزی داشــته اند. وحیــدی همچنین با 
قدردانی از طرف عراقی در مرز تمرچین برای تســهیل در 
عبور و مرور، بیان کرد: تعاملات و گفت و گوی های استاندار 
آذربایجان غربی با طرف عراقی قبل از اعزام زائران بسیار اثر 

بخش بوده است.
وی با بیان اینکه تمرچین در سال های بعدی نیز میزبان 
زائران اربعین حســینی خواهد بود، اظهار کرد: با مشاهده 
توسعه صورت گرفته در این منطقه در چند ماه اخیر، قطع 
یقین ســطح ارائه خدمات به زائرین در سال آتی چند برابر 

خواهد شد.

معاون قضایی دادستان کل کشور  گفت: در حوزه آسیب 
شناســی، تاکنون حدود ۲00 مشکل برای کارخانجاتی که 

مشکل پیدا کرده  و یا تعطیل شده اند، احصاء کردیم.
ســعید عمرانی در آییــن بهره برداری از طرح توســعه 
شــرکت های بافتینه و بافتســان ملایر، به تفاوت مشکلات 
کارخانجات مختلف اشــاره و اظهار کرد: ممکن اســت این 
مشــکلات در حوزه های مختلف از جملــه بانک، واردات و 
گمرک باشد اما آنچه مهم است حل این مشکلات با حضور 

نماینده هر دستگاه در ستادهای تشکیل شده است.
عمرانی ادامه داد: ادعا نمی کنیم که صددرصد مشکلات 
کارخانجات و واحدهای تولیدی حل می شود اما با بازدیدهای 
میدانی، حضور در محل و مذاکره با مسئولان محلی، می توان 

۹0 درصد این مشکلات را به صورت استانی حل کرد.

وی با بیان اینکه برخی مشکلات نیازمند حمایت کشوری 
است و از طریق مرکز پیگیری و حل می شود، گفت: در حوزه 
اقتصادی، ســتاد اقتصاد مقاومتی قوه قضائیه را داریم که از 

نظر عملیاتی در مرکز و تمام استانها این ستاد فعال است.
عمرانــی تاکید کرد: تمــام تلاش ما بر این اســت که 
کارخانجات و مراکز تولیدی که مشکل دارند، چه در حوزه 
حمایت از سرمایه گذاری و چه حوزه هایی که مشکل دارند، 

سریعا حاضر می شویم.
معاون قضایی دادســتان کل کشــور تصریــح کرد: در 
حوزه هایی هم ممکن است مشکل نباشد اما حضور و حمایت 
ما مایه دلگرمی سرمایه گذار، کارخانه دار و تولیدکننده است 
و با توجه به تجربیات که به دســت می آوریم موفقیت ما در 

این بازدیدها بیشتر است.

وی با بیان اینکه سه قوه درصدد هستیم کشور در حوزه 
اقتصادی به شــکوفایی برسد، افزود: نخستین محصول این 

شکوفایی بهبود وضعیت معیشتی مردم است.
عمرانی در ادامه مطرح کرد: با حضور نمایندگان سه قوه 
از این دو کارخانه تولیدی کشــور که حدود سه ماه تعطیل 

شده بود، بازدید و تصمیمات خوبی اتخاذ شد. 
وی گفت: طبق تاکیدات مقام معظم رهبری، اولویت هر 
ســه قوه این اســت که با وجود تولیدات با کیفیت داخلی، 
واردات جایز نیست و کسی به خود اجازه نمی دهد که خلاف 
دستورات رهبری عمل کند و موارد مشابه وارد کشور شود.

وی کیفیت کالاهای تولیــدی این واحدهای صنعتی را 
طبق آزمایشات سازمان استاندارد بسیار بالا دانست و افزود: 
بــا توجه به بازدیــد تصادفی و بدون اطلاع قبلی ســازمان 

استاندارد از این واحدها، کیفیت محصولات تولیدی بافتینه 
و بافتسان مورد تایید قرار گرفته و ماشین آلات پیشرفته ای 
دارد و محصــولات تولیدی آنها با کیفیــت و قابل رقابت با 
محصولات مشابه دنیا است. عمرانی تصریح کرد: امروز علاوه 
بر این بازدید، خط جدید این واحدها افتتاح شــد که نوید 

خوبی برای تولید محصول بیشتر و بهتر در کشور است.
وی با بیان اینکه کارگــران زیادی با افزایش خط تولید 
در این دو واحد مشغول به کار می شوند، گفت: امید است با 
احداث کارخانجات مشابه مشابه در دیگر نقاط کشور، یکی 

از شعارهای سال در حوزه کارآفرینی محقق شود.
معاون قضایی دادستان کل کشور ابراز امیدواری کرد: با 
حضور نمایندگان سه قوه در این بازدید، مسائل و مشکلات 

این گروه صنعتی از نظر ما حل شده است.

سفارت ایران در عراق:

زائران قبل از پایان مراسم اربعین، به مرزها بازگردند

معاون قضایی دادستان مطرح کرد

گردآوری ۲۰۰ مشکل برای کارخانجاتی که مشکل پیدا کرده  یا تعطیل شده اند

خانم خزعلی؛ خانواده متنوع و تلاش 
برای یک دست کردن جامعه!

مهرداد خدیر

»نه تنها پســر خواهر من - خانم انسیه خزعلی معاون امور زنان ابراهیم 
رئیســی - به کانادا سفر کرده بلکه پســر و دختر خواهر دیگر من - خانم 

کبری خزعلی- هم سال هاست در آمریکا زندگی می کنند.«
   ایــن خبر که از زبان دایی آنها - دکتــر مهدی خزعلی - اصول گرای 
ســابق و حالا منتقد منتشر شده در این دو سه روز از زوایای گوناگون مورد 
تحلیل قرار گرفته اســت اما در این یادداشــت بنا دارم به این بهانه به نکتۀ 

دیگری بپردازم.
    در برخی موضع گیری ها ادعا شــده پســر خانم خزعلی )معاون آقای 
رئیسی( با یک شرکت مرتبط با فیلتر شکن در کانادا ارتباط و همکاری دارد 
کــه با توجه به اصرار همفکران خانم خزعلی و دولت متبوع به رغم انکار در 
علن، بر بستن فضای اینترنت و کنترل آن عجیب به نظر می رسد و نویسنده 

این سطور در این باره نظری ندارد.
   در رویکردی مقایســه ای با نوع رفتار اصول گرایان با خانم ابتکار قیاس 
می کنند که با رسانه های برانداز هم زبان می شدند و با ادبیات آنها می گفتند 
او که در اشــغال سفارت آمریکا مشارکت داشته چرا و از این نظر جالب بود 
که از یک طرف اشغال سفارت را انقلاب دوم می دانند و در صدد مصادرۀ آن 
هستند اما در این فقره از ادبیات سلطنت طلبان استفاده می کردند. در موارد 
دیگر نیز یک خط تخریبی علیه اصلاح طلبان با ادبیات سلطنت طلبان است 
چون مهم این است که پایگاه اجتماعی را تخریب کنند. به این موضوع هم 

در جاهای دیگر پرداخته شده است.
  مواجهۀ ســوم مقایســه تحصیل دختر علی لاریجانی به ســبب سفر 
همســرش بود که با توجه به نمرات ممتاز او و تبعیت از همسر نباید جای 
خدشه می داشت ولی همین را بهانه کردند تا مجال رقابت با ابراهیم رئیسی 
را پیــدا نکند و رئیس 1۲ ســال مجلس قانون گــذاری را واجد صلاحیت 
تشــخیص ندادند. البته دو نایب رئیس مجلس قانون گذاری - علی مطهری 
و مســعود پزشکیان- را نیز صالح ندانستند در حالی که خود مجلس دربارۀ 
انتخابات قانون وضع می کند! شــاید چون قانون گذار واقعی شوراهای عالی 
متعدد و خود شورای نگهبان اند و مجلس لابد جایی است که قرار بود رئیس 

آن علیه دولت قبل موضع بگیرد.
   بــه لحــاظ تاریخی و جامعه شــناختی این که نوه هــای یک روحانی 
فوق العاده سنتی )آیت الله شــیخ ابوالقاسم خزعلی( و فرزندان خانم هایی با 
نام های کاملا مذهبی در آمریکا و کانادا کار یا اقامت کنند هم طبعا از تغییر 
طبقه اجتماعی به ســبب حاکمیت روحانیت و بستگان آنها حکایت می کند 
که اگر شامل همۀ روحانیون باشد با برخی مدعاها سازگار نیست و اگر تنها 
قلیلی را دربرگیرد نشــان می دهد در خود این صنف هم شــاهد تبعیض و 
تفاوت بســیار در نوع زیست و برخورداری از امکانات هستیم.خانم خزعلی؛ 

خانوادۀ متنوع و تلاش برای یک دست کردن جامعه!
  اینهــا همه به جای خود قابــل تحلیل و حتی انکار و مناقشــه اند اما 
نکتۀ مورد نظر این یادداشــت این است که وقتی خانوادۀ یک روحانی کاملا 
محافظه کار ســنتی که ارتباط خود با انجمن حجتیه را انکار نمی کرد و قبل 
از اختراع نظارت استصوابی برای رد صلاحیت مهندس بازرگان در انتخابات 
ریاست جمهوری سال 1۳۶4 از طریق وزارت کشور ناطق نوری تلاش کرد 
نیز تا این اندازه دچار تنوع و تکثر باشــد چگونه انتظار دارند یا می خواهند 

جامعه را یک دست کنند؟!
   وقتــی پدر یک فقیه ســنتی بــوده و برادر با وجود ســابقۀ همکاری 
بــا اصول گرایان در حدی که ناشــر محتوای برنامــۀ تلویزیونی هویت بوده 
به منتقد تبدیل شــده و بارها بــه زندان رفته و بــرادر کوچک تر با تغییر 
نام و انتخاب یک اســم هنری )ســمیر زند( به فعالیت در عرصۀ موسیقی 
می پردازد ) کار مشــترکی هم با مرحوم حبیب دارد( و فرزند خود به کانادا 
رفتــه و خواهر زاده ها در آمریکا هســتند با فرض این کــه از هیچ رانت و 
امکاناتی اســتفاده نکرده باشند و از کدِ یمین و عرقِ جبین بستر مالی برای 
ســفر و اقامت فراهم آمده باشد باز یعنی در این خانواده هم اعضا مثل هم 
نمی اندیشــند. چگونه خانم خزعلی تنها با یک طیف از زنان ارتباط دارد و 
دختران و زنان دیگر را عملا به رســمیت نمی شناسد و انگار مأموریت خود 
را شبیه کردن همۀ دختران و زنان ایرانی به روش و پوشش و نگاه خودش 

می داند؟
    معاونت زنان در دولت خاتمی برای هویت بخشی و دفاع از حقوق زنان 
تشکیل شــد و البته رفع تبعیض. عدالت جز رفع تبعیض نیست و مضحک 
ترین نوع داعیۀ عدالت اعمال عریان ترین تبعیض ها با ادعای عدالت اســت.  
قبل تر معاونت زنان به عنوان مشــاور رئیس جمهوری در دولت ســازندگی 
فعالیــت می کــرد  و در دورۀ اصلاحات با ادامل تصدی خانم شــجاعی به 
معاونت ارتقا یافت. در دولت احمدی نژاد واژۀ زنان را از عنوان آن برداشتند 
و شــد »معاونت امور خانواده« چرا که از نگاه اصول گرایان »زن بما هو زن« 
واجد ارزش ذاتی یا فراوان نیست و زمانی واجد ارزش خاص می شود که به 
همسر و بعد به مادر تبدیل شود و بر این پیمان هم بماند. از این روست که 
مدام بر ازدواج زنان و فرزندآوری آنان تأکید می شود. در دورۀ حسن روحانی 
البته در عنوان معاونت، وسط را گرفتند و شد » زنان و خانواده« تا نه سیخ 
بسوزد و نه کباب و حالا در دولت رئیسی همان عنوان باقی مانده است چرا 

که در برخی موضوعات باید با دولت احمدی نژاد تفاوت داشته باشد.
    گرایــش اصلی خانــم خزعلی البته بر پایۀ موضــع گیری ها و اظهار 
نظرهای او در این یک ســال تبدیل به همان معاونت خانواده است و از این 
رو فارغ از بحث خانواده شاهد دفاع جدی او از حقوق زنان نیستیم حال آن 
که به گواه خانوادۀ خود او جامعۀ ایران مدرن، متنوع و متکثر اســت و همه 

را نمی توان در یک طیف تعریف کرد.
   البته دولت متبوع مدعی  اســت  نگاه جناحی نداردو از تعابیری چون 
»دولت مردمی« و »دولت انقلابی« اســتفاده می  شــود امــا »مردم« مورد 
نظرشان نیز نه تمام شــهروندان این سرزمین با علایق و سلایق گونه گون 
که تنها نیروهای ارزشــی حامی و همفکرند و انقلابــی هم گاه به جوانانی 
اطلاق می شود که بعضا نه انقلاب 5۷ را درک کرده اند و نه در جنگ 8 ساله 

مشارکت داشته اند منتها در حال حاضر همراهی می کنند.
 هر چند می توان پرســید چــرا همین دولت انقلابــی و مردمی از بین 
میلیون هــا کارگر مردمی و انقلابی یکی را برای وزارت کار پیدا نمی کند که 
پس از عزل آن جوان رؤیاپرداز بلاوزیر مانده و اصلا چرا همین خانم خزعلی 
یک خانم کارگر پرســابقه و مــورد وثوق جامعۀ کارگــری را برای تصدی 
وزارتخانه ای که با جمعیت انبوهی از شــریف ترین و زحمت کش ترین زنان 
جامعه ســر و کار دارد  پیشــنهاد نمی کند؟ کار معاونت زنان فقط »بررسی 
جوانب« دستور فیفا در الزام ورود دختران به ورزشگاه نیست، ارتقای جایگاه 

اجتماعی و حقوقی آنها هم هست.
   بــه هر یک از این موضوعات می تــوان پرداخت و برای اعضای محترم 
خانــواده خانم خزعلی هم در خارج از کشــور آرزوی توفیق داریم و معتقد 
نیستم می توانند فرزندان خود را به زور در ایران نگاه دارند چون وقتی مدام 
طبقه خود را تغییر می دهند طبیعی اســت که طبقه بعدی در کانادا تصویر 
شــود اما این انتظار حداقلی را داریم که دست کم تنوع جامعه و زنان ایرانی 
را به اندازۀ تنوع سیاسی و فرهنگی در خانوادۀ محدود خودشان به رسمیت 
بشناسند و برای یک دست کردن و شبیه هم کردن همۀ ایرانیان خاصه زنان 
و دختران رنج بیهوده اما توان فرســا و خلاقیت کُش بر خود و جامعه متنوع 

و متکثر و نایک دست ایران تحمیل نکنند. 
   به زبان ســاده تر و روشن تر : همان طور که شما معاون دولت اصول گرا 
هستید و در عین اشــتغال خودتان، حامی حضور کمتر زنان و دختران در 
جامعه اید و در حالی که پدرتان یک فقیه ســنتی و به شدت سنت گرا بوده 
ولــی برادرتان بارها به زنــدان افتاده و برادر دیگر به جــای تبلیغ دینی و 
فعالیت سیاسی برای اصول گرایان در کار موسیقی است و فرزندتان و خواهر 
زاده هاتان در کانادا و امریکا کار یا اقامت دارند یا اصلا نه دارند از نزدیک با 
تهاجم فرهنگی مبارزه می کنند جامعه هم مثل خانوادۀ شما متنوع است و 
نمی توانید توقع داشته باشید همه مثل شما پوشش حداکثری داشته باشند 
و جهان را از همین منظری ببینند که شــما می بینید یا دولت متبوع شما 
را که حاصل غیر رقابتی ترین انتخابات تاریخ جمهوری اسلامی است حاوی 
و حامل دیدگاه خودشــان بدانند.   صریح تر: راهــکاری دارید که بچه های 
مســتعد مردم اگر بخواهند بی پول و رانت به آمریکا و کانادا بروند بتوانند؟ 
اصلا چرا باید بروند؟ اگر تنوع را به رســمیت بشناسید و نخواهید همه مثل 
هم باشــند شاید بخشی از تمنای رفتن هم فروکاهد و آن گاه دیگر بر شما 

هم خرده نگیرند و این قدر معذب نباشید.
منبع: عصر ایران 

نگاه

رئیس کل دادگســتری اســتان تهــران از ایجاد رویه 
واحد در رســیدگی به پرونده های قضایی کثیرالشــاکی و 
کثیرالخواهان به منظور پیشــگیری از بروز اطاله دادرسی 
خبر داد. به گزارش دادگســتری کل اســتان تهران، علی 
القاصی رئیس کل دادگســتری استان تهران از ایجاد رویه 
واحد در رســیدگی به پرونده های قضایی کثیرالشــاکی و 
کثیرالخواهان به منظور پیشــگیری از بروز اطاله دادرسی 
خبر داد و گفت: برخی از گزارش های واصله از بازرسی های 
انجام شــده حکایت از آن دارد که در بعضی از واحدهای 
پرونده های حقوقی کثیرالشــاکی، علی رغم  قضائی، بعضاً 

ارتباط بــا یکدیگر مانند پرونده تعاونی ها و… به شــعب 
متعدد ارجاع می گردد که این امر آســیب های مختلفی از 
جمله اطاله دادرســی را در پی خواهد داشــت.رئیس کل 
دادگستری استان تهران با تاکید بر ضرورت قانونی مبنی بر 
ارجاع پرونده های حقوقی کثیرالشاکی به شعبه واحد اظهار 
کرد: به موجب مقررات مرتبط با آئین دادرسی، رسیدگی 
توأمان به شــکایات و دعاوی مطروحه علیه مشتکی عنه یا 
خوانده واحد یک تکلیف قانونی قلمداد می شود. وی عنوان 

کرد: بر همین اســاس به تمامی مدیران واحدهای قضایی 
دادگستری کل اســتان تهران طی بخشنامه ای تاکید شد 
که اولا؛ً پرونده های کثیرالشاکی و کثیرالخواهان به صورت 
منســجم و یکپارچه در شــعبه واحد، مورد رسیدگی قرار 
گیرند تا از بروز آســیب های متعدد از جمله اطاله دادرسی 

جلوگیری به عمل آید.
القاصی ادامه داد: همچنین به مدیران واحدهای قضایی 
دادگستری کل استان تهران مأموریت داده شد تا به محض 

تشکیل این گونه پرونده ها در آن مرجع قضایی، گزارشی از 
پرونده جهت تشکیل سابقه و پیگیری های لازم به دبیرخانه 
شورای هماهنگی نظارت و پیگیری پرونده های مهم، مسن 
و حقوق عامه مســتقر در دادگستری استان تهران ارسال 
شود.»تســریع در تعیین تکلیف پرونده های کثیرالشاکی و 
کثیرالخواهان« و »احقاق حقوق شــکات و مالباختگان در 
کنار مجازات مجرمان« دو رویکرد دادگســتری کل استان 
تهران در خصوص این نوع از پرونده های قضایی اســت که 
بارها مورد تاکید رئیس کل دادگســتری استان تهران قرار 

گرفته است.

پرونده های کثیرالشاکی در شعبه واحد رسیدگی می شوند

رئیس کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها در مجلس 
شــورای اسلامی گفت: بررسی طرح اصلاح قانون انتخابات 
مجلس در دســتورکار کمیســیون قرار دارد و پیش بینی 

می شود تا پایان ماه آتی به صحن مجلس برسد.
محمد صالح جوکار در گفت وگو با ایسنا، درباره آخرین 

وضعیت بررســی طرح اصلاح قانون انتخابات مجلس، بیان 
کرد: کمیســیون امورداخلی کشور و شوراها در حال انجام 
کار کارشناسی بر روی طرح اصلاح قانون انتخابات مجلس 

است و طرح پس از بررسی نهایی به صحن مجلس می رود.
وی در ادامــه اظهار کرد: با توجه بــه اینکه تاکنون ما 
چیزی در قالب لایحه برای اصلاح قانون انتخابات از سوی 

دولــت ندیده ایم، مجلس طرح خود را در این زمینه پیش 
خواهد برد.

 پیش بینی می شــود تا پایان ماه آینــده طرح اصلاح 
قانون انتخابات مجلس در کمیسیون نهایی شده و به صحن 

مجلس بیاید تا مورد تصویب در صحن قرار گیرد.

طرح اصلاح قانون انتخابات مجلس به کجا رسید؟


